
Seniorrådet
Tirsdag den 16. maj 2017 - kl. 09:00
Mødecenter B, Lokale 16 på Ballerup Rådhus

Deltagere

Birte Passer - Deltog
Leo Andersen - Deltog
Birte Kramhøft - Deltog
Gert Leif Gyldvig - Deltog
Gudrun Petersen - Deltog
Lizzie Friis - Deltog
Tonny Rönnborg - Deltog
Susanne Bettina Jørgensen - Deltog
Tina Lose Jensen - Deltog

Punkt 1 Godkendelse af dagsorden

Beslutningen træffes af

Seniorrådet

Indstilling

Center for Social- og Sundhed indstiller, at

Dagsordenen drøftes og efterfølgende godkendes.1.

Beslutning

Indstillingen godkendt



Punkt 2 Meddelelser

Beskrivelse
Opsamling på Danske Ældreråds repræsentantskabsmøde og konference den 24.1.
og 25. april 2017.
 
Der blev afholdt borgermøde om de etniske ældre den 2. maj 2017, Birte Passer,2.
Leo Andersen, Birte Kramhøft og Tonny Rönnborg deltog.
 
Lørdag den 29. april 2017 blev der afholdt frivillighedskonference på TAPETEN3.
Forenings- og Frivillighedscenter. Birte Passer og Leo Andersen deltog.
 
Udkast til Tilgængelighedspolitik skal nu udsendes til høring. Leo Andersen gav4.
en kort orientering om arbejdet i arbejdsgruppen.
 
Ensomme Gamles Værn holder en konference den 17. maj 2017, hvor temaet er5.
”Ældre migranter – ulighed og vejen frem". Birte Kramhøft deltager i
konferencen.

Beslutning

Taget til efterretning

Punkt 3 Orientering fra Center for Social og
Sundhed

Beskrivelse

Der gives en kort orientering fra Center for Social og Sundhed.

Definition og pris på diætmad. Opfølgning på sidste møde. Der blev udleveret et1.
bilag på mødet.
 
Status på ansættelse af praktiserende læger på Ballerup Kommunes plejecentre.2.
Der var indgået aftale med to lægehuse om at dække Plejecenter Toftehaven.
Det ene lægehus er nu sprunget fra, så på nuværende tidspunkt mangler der at
blive ansat praktiserende læger til den ene halvdel af Plejecenter Toftehaven
samt Plejecenter Egely. Resten af plejecentrene er dækket ind.
 
Der skal etableres en ”nødberedskabsplads” ved korttidspladserne på Ved3.
Parken 1 i Ballerup. Det giver en mere fleksibel udnyttelse af korttidspladserne,
så situationen med, at de færdigmeldte borgere ikke kan hjemtages fra
hospitalerne, ikke opstår.



Beslutning

Taget til efterretning

Punkt 4 Forberedelse til Regionsældrerådet

Sagsfremstilling

Som forberedelse til næste møde i Regionsældrerådet gennemgår Seniorrådet
dagsordenen.

Beslutningen træffes af

Seniorrådet

Indstilling

Center for Social og Sundhed indstiller, at

Dagsordenen til Regionsældrerådet gennemgås og drøftes.1.

Beslutning

Indstillingen godkendt med denne bemærkning:

Næste møde er fastsat til den 18. august 2017, hvor temaet vil være "Gensidig
inspiration til den kommende kommunale valgkamp".

Punkt 5 Evaluering af Vestegnstræf

Tidligere behandling

Seniorrådet den 18. april 2017 Punkt 5

Sagsfremstilling

Vestegnens ældreråd/seniorråd mødes to gange årligt til "Vestegnstræf". De enkelte



ældreråd/seniorråd skiftes til at være vært ved disse møder.

Onsdag den 3. maj 2017 afholdte Seniorrådet i Ballerup Kommune "Vestegnstræf"
med følgende program:

Kl. 09.00 Morgenbord på Ballerup Rådhus, velkomst v/borgmester Jesper Würtzen.

Kl. 10.15 Besøg i SundhedsHuset, rundvisning v/sundhedschef Tina Roikjer Køtter.

Kl. 11.15 Besøg i Aktiv Center Ballerup, rundvisning v/leder René Johansen

Kl. 12.30 Frokost i Pederstrup Landsby på Konditorgården samt rundvisning på
Ballerup Museum v/museumsleder Mette Jensen.

Seniorrådet skal nu evaluere dagen.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Udgifter til afholdelse af "Vestegnstræf" afholdes over Seniorrådets budget.

Bilag

0 bilag

Beslutningen træffes af

Seniorrådet

Indstilling

Center for Social og Sundhed indstiller, at 

Afholdelse af "Vestegnstræf" den 3. maj 2017 evalueres.1.

Beslutning

Indstillingen godkendt



Punkt 6 Dialogmøde mellem Seniorrådet og
borgmesteren samt formanden for Social- og
Sundhedsudvalget

Sagsfremstilling

Borgmester Jesper Würtzen (A) og formand for Social- og Sundhedsudvalget Lolan
Ottesen (A) har ønsket et dialogmøde med Seniorrådet og deltager derfor i
Seniorrådets møde kl. 9.00 - 10.00.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

0 bilag

Beslutningen træffes af

Seniorrådet

Indstilling

Center for Social og Sundhed indstiller, at 

Dialogmøde med borgmester Jesper Würtzen (A) og formand for Social- og1.
Sundhedsudvalget Lolan Ottesen (A) tages til efterretning.

Beslutning

Taget til efterretning

Punkt 7 Høring om uanmeldt fagligt tilsynsbesøg
på Plejecenter Lindehaven



Sagsfremstilling

Konsulentfirmaet BDO har på vegne af Kommunalbestyrelsen gennemført et uanmeldt
fagligt tilsynsbesøg på Plejecenter Lindehaven den 7. april 2017.

Det uanmeldte faglige tilsynsbesøg tager udgangspunkt i en helhedsvurdering af
plejecentret med fokus på sundhedsfaglig dokumentation, medicinhåndtering og
administration, velfærdsteknologi og træningsfaciliteter, personlig pleje, praktisk
hjælp, mad og måltider, rehabilitering, omgangsform og sprogbrug, aktiviteter og
eventuelle frivillige indsatser, bemanding og personalesituation samt
medarbejderkompetencer og udvikling.

Tilsynet undersøger, hvordan forholdene i plejecentret er, herunder hvordan man
lokalt lykkes med at implementere de forskellige udviklingstiltag, der løbende
igangsættes. Udfra dette anbefaler de, hvor der er forbedringsmuligheder.

Helt overordnet vurderer tilsynet, at Plejecenter Lindehaven er et plejecenter med
meget tilfredsstillende forhold.

Det er tilsynets vurdering, at der er fulgt meget tilfredsstillende op på anbefalingerne
fra tilsynet i 2016.

Tilsynet vurderer, at beboerne får den pleje og omsorg, de har behov for, og at
beboerne er tilfredse hermed. Beboerne oplever medinddragelse af egne ressourcer i
det omfang, det er muligt, og der arbejdes ud fra en rehabiliterende tilgang. Der er et
målrettet fokus på velfærdsteknologien og træningsfaciliteterne på plejecentret,
således at beboerne får tilbudt relevante træningsmuligheder i hverdagen. Tilbud om
aktiviteter på plejecentret er varieret.

Kommunikationen mellem beboere og medarbejdere er respektfuld og anerkendende.
Beboerne udtrykker stor tilfredshed med omgangstonen på plejecentret. Beboerne
oplever trivsel, samvær og god stemning omkring måltiderne.

Den sundhedsfaglige dokumentation har delvise mangler, som der med en mindre
målrettet indsats hurtigt kan rettes op på.



Medicindosering og administration sker ud fra en faglig bevidsthed, således at det
sikres, at beboerne får doseret og udleveret den korrekte medicin.

Medarbejderne kan fagligt redegøre for principperne bag plejen og omsorgen for
beboerne. Medarbejderne giver udtryk for, at de synes, at kvaliteten i plejen for
beboerne er af høj kvalitet. Medarbejderne reflekterer fagligt over, hvorledes der
skabes en respektfuld og anerkendende kommunikation med beboerne.

Ledelsesmæssigt er der fokus på kompetenceudvikling af medarbejderne samt fokus
på at sikre tilstedeværelse af de faglige kompetencer.

Tilsynet har anbefalinger til følgende fokusområder:

Anbefaler, at plejecentret skaber fokus på at sikre den røde tråd mellem
helhedsbeskrivelser, medicinlister og indsatsområder, således at de beskrevne
indsatser og behandlinger altid er i overensstemmelse og fremstår ajourførte.
 
Anbefaler, at plejecentret skærper medarbejdernes opmærksomhed på kravet
om dokumentation af navn og cpr-nummer på beboernes doseringsæsker.

Efter tilsynsbesøget har ledelsen på Plejecenter Lindehaven udarbejdet en handleplan,
oversigt over tilsynskrav i en 3-årig periode fra 2015-2017 samt kommentarer på
udvikling over tilsynskrav.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

5 bilag

Beslutningen træffes af

Seniorrådet



Indstilling

Center for Social og Sundhed indstiller, at

Tilsynsrapporten drøftes og tages til efterretning.1.
 
Der udarbejdes høringssvar til Social- og Sundhedsudvalget.2.

Beslutning

Indstillingen godkendt med disse bemærkninger:

Seniorrådet er tilfreds med, at der er sket en positiv udvikling på Plejecenter
Lindehaven, og at tilsynsrapporten derfor generelt er positiv. Rådet ønsker dog, som
også anbefalet af BDO, at opmærksomheden omkring alle aspekter af
medicinhåndtering skærpes yderligere, herunder at der er overensstemmelse mellem
helhedsbeskrivelser og faktisk indgiven medicin (pkt. 3.3). Derudover ønsker
Seniorrådet, at der sættes fokus på undervisning om demensproblematikker, som
fremført af flere af de ansatte (3.6.2).

Bemærkningerne fremgår også af høringssvar, der er tilknyttet referatet som bilag.

Punkt 8 Tilgængelighed og demensvenlighed på
Ballerup Kommunes plejecentre

Sagsfremstilling

I Ballerup Kommune er der fokus på tilgængelighed, og der er i budgetaftale 2017
prioriteret, at der skal udarbejdes en tilgængelighedspolitik.

Det nationale institut for kommuners og regioners analyse og forskning KORA udgav i
2016 en rapport om "Plejeboligen til fremtidens ældre", hvor foreliggende forskning
og undersøgelser på området er samlet sammen.

Rapporten fastslår, at det er meget lidt belyst, hvordan beboersammensætningen i
plejeboliger er. Men det er kendetegnende for hele landet, at der er sket en
aldersforskydning i sammensætningen således, at der er mange flere ældre over 90
år, men også mange flere i mellemgruppen på 65-74 år. Sidstnævnte på grund af de
store efterkrigsårgange. Kendetegnende er også, at to ud af tre beboere er kvinder og



gennemsnitsalderen er 85 år. Knap 60 pct. af beboerne har ikke en uddannelse ud
over folkeskolen (især kvinder) og 20 pct. har en videregående uddannelse.

Fremtidens beboere: Der vil i de næste ti år være en stigning i 70-80 årige og i de
efterfølgende ti år en stigning i 80-90 årige. Forbedringer i funktionsevne og
socioøkonomiske vilkår vil dæmpe bølgen.

Kvinder forventes inden for en overskuelig årrække at have en længere
gennemsnitslevetid end mænd, og også i højere grad at blive ramt af
funktionsnedsættende sygdomme. Der vil derfor være en betydelig overvægt af
kvinder i plejeboligerne.

Selvom indflytning i plejebolig ikke forekommer lige hyppigt i alle
uddannelsesgrupper, vil et generelt højere uddannelsesniveau i ældrebefolkningen
også give sig til udslag blandt beboere i plejebolig. Man må derfor forvente, at en
større andel i fremtiden vil have en uddannelse ud over folkeskolen, men at beboere
med en mellemlang eller lang videregående uddannelse også i en overskuelig
årrække vil udgøre en lille andel af beboerne.

Det skønnes at 2/3 af beboerne har demens eller demenslignende symptomer, og at
det også vil være kendetegnende i fremtiden.

I de kommende år vil der ske en stigning i antallet af indvandrere fra ikke-vestlige
lande i aldersgruppen +80 år, det kan betyde flere beboere af anden etnisk herkomst
end dansk i plejeboligerne.

Den nuværende genration af ældre har affundet sig med mindre offentlig hjælp til
borgere med nedsat funktionsevne end tidligere generationer. Derfor kan man ikke
sige, at beboerne vil være mere krævende. Men ønsket om uafhængighed af andre
kan føre til krav til sundhedsvæsenet om at levere ydelser, så et godt helbred med en
god funktionsevne kan bevares.

De kommende beboeres forventninger til tilværelsen i en plejebolig vil afspejle det liv,
de har levet og de interesser, de har haft. Det er meget almindeligt at tilpasse sit
aktivitetsniveau til en nedsat funktionsevne og koncentrere sig om de vigtigste
interesser, herunder familien. Man vil også forvente, at plejeboligens standard og
faciliteter, fx internetadgang, ikke afviger for meget fra den bolig, man kommer fra.



I Ballerup Kommune skal man til stadighed sørge for, at plejeboligerne er tilpasset og
understøtter de behov, der er, så de borgere, der på grund af fysiske eller psykiske
udfordringer ikke længere kan være i egen bolig, kan bo i en plejebolig, uden at
værdigheden sættes over styr. Værdighed, tryghed, omsorg og hjemlighed er
nøgleordene, når man ser på vores plejecentre.

I første kvartal 2017 er alle Ballerup Kommunes plejecentre gennemgået for
tilgængelighed og demensvenlighed herunder aktiverende miljøer og hjemlighed.
Formålet med dette er at få et overblik over, hvor der kan foreslås evt. forbedringer
og ændringer, således at kommunens strategier med at arbejde med den
rehabiliterende tilgang samt demens understøttes jævnfør demensfundamentet og
kommunens værdier om, at alle mennesker hele livet skal kunne leve et liv så tæt på
det vanlige som overhovedet muligt.

Social- og Sundhedsudvalget var i 2015 på inspirationsbesøg i Holland, og
erfaringerne herfra og visionerne på ældreområdet om, at man skal leve hele livet tæt
på det normale, har været udgangspunktet i gennemgangen af plejecentrene og de
ændringer, der foreslås (se bilag).

Tilgængelighed handler om, at beboerne kan komme omkring og finde rundt, og om
de kan færdes sikkert og trygt inde og ude.

Demensvenlighed handler om indretningen, stemningen og sanseindtryk, og om der
er genkendelighed og hjemlighed.

Aktiverende miljøer betyder, at omgivelserne, via sin indretning og alt hvad der
foregår, inviterer til, at man kan deltage og "nodges" til at lave alle mulige forskellige
helt almindelige dagligdags gøremål. Der ligger fx puslespil, aviser og strikketøj frit
fremme, så alle, der har interessen for netop det, helt af sig selv eller med lidt støtte,
kan benytte det.

Deltagerne i gennemgangene har været ledere og relevante medarbejdere i
plejecentrene samt den tilknyttede repræsentant fra Seniorrådet. Desuden har Center
for Ejendomme, Ballerup Kommunes demenskoordinatorer, pleje- og omsorgschef
samt repræsentant fra Visitation og Hjælpemidler deltaget. Forud for gennemgangene
har ca. 30 deltagere på tværs været på inspirationstur i Pilehuset i Bystævneparken i
Husum.

Under gennemgangene er bemærkninger og observationer noteret (se bilag), og dette



materiale bliver nu drøftet og kvalificeret på beboer- og pårørendemøder, i MED-
udvalg og på personalemøder. Mange af idéerne er lige til at gøre noget ved, og
plejecentrene er i fuld gang med dette. Der er også nogle områder, der er lidt
vanskelige at gøre noget ved - her vil plejecentrene i samarbejde med
administrationen finde løsninger og evt. lægge sager op til politisk behandling på et
senere tidspunkt, såfremt disse løsninger ikke kan håndteres inden for egen
økonomisk ramme.

Alt i alt kan det konkluderes, at plejecentrene er ret godt med, og at der er stor
opmærksomhed på tilgængelighed, demensvenlighed og aktiverende miljøer.
Gennemgangene har været utroligt positive og har afstedkommet mange gode idéer
og gensidig inspiration til at gøre det endnu bedre (se bilag)

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

10 bilag

Beslutningen træffes af

Seniorrådet

Indstilling

Center for Social og Sundhed indstiller, at

Orienteringen om tilgængelighed og demensvenlighed på Ballerup Kommunes1.
plejecentre tages til efterretning.

Beslutning

Taget til efterretning

Punkt 9 Eventuelt



Beslutning

Intet

Source URL: http://ballerup.dk/dagsorden/seniorraadet-16-05-2017


